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EDITORIAL 
Vážené studentky, vážení studenti, 
Vážené profesorky, vážení profesoři. 

Tento rok byl jako každý jiný na gymnáziu poměrně náročný. Neméně o to, že se nám postupně začíná 
blížit maturita a člověku najednou začne v septimě docházet, že přeci jen toho času již tolik nezbývá. I 
přes všechny trable a potíže, radostné chvíle, chvíle napětí ale i zoufalství, Vám můžeme představit 
letošní Septoviny. Především bych chtěla poděkovat všem spolužákům, kteří se na tomto vydání podíleli. 
Velké poděkování také patří našim grafičkám: Kateřině Makovcové a Marii Komrzýové, které dokázaly 
více než dokonale vystihnout moji představu o finální podobě tohoto čísla. 

Na závěr už Vám pouze mohu popřát, abyste si čtení našich Septovin užili a něco nového se dozvěděli, 
nebo dokonce si něco i uvařili či upekli :) 
 
 

Kristina Szabová 
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30 LET ZE 
DVOU 
POHLEDŮ 
Naše gymnázium tento rok slaví 30. narozeniny. To 
je velice dlouhá doba, která ale byla pro nás 
vodítkem. Co takhle se zeptat náhodných lidí, co 
vše stihli za 30 let, a porovnat to s naší školou?  
 
Naše gymnázium  
Naše gymnázium bylo založeno v roce 1993 jako 
Gymnázium Univerzity Karlovy a sídlí v Horních 
Počernicích. V roce 2008 bylo na Černém Mostě 
přidáno i detašované pracoviště. Gymnáziu se 
připisuje jedno “nej” v podobě nejvýchodnějšího 
gymnázia v Praze. Ředitelem se stal PhDr. Jan 
Podešva, který celé gymnázium řídil až do roku 
2017. Jako zajímavost o bývalém panu řediteli je, 
že napsal knihu Jen záblesk a věnuje se malbě a 
fotografování. V roce 2017 převzala vedení našeho 
gymnázia paní Mgr. Zuzana Suchomelová, která je 
ředitelkou i v této době.  
 
Za 30 let prošlo školou mnoho studentů, vyučovalo 
zde spousta profesorů a hlásily se sem tisíce žáků. 
Paní profesorka Štěpánková zde působí od samého 
začátku. Gymnázium prošlo rekonstrukcemi, které 
nám zpříjemňují přestávky, na které padlo 
nespočet peněz. Jistě se Vám musely vybavit nové 
sedací vaky, které máme v relaxačních prostorech 
poměrně krátkou dobu.  
 
Co je ale hlavním plusem této školy? Zájezdy! 
Každý rok se může člověk těšit na vícedenní výlet 
s nějakým zaměřením. Kolik prim už zažilo 
adaptační kurz, na kolik lyžařských kurzů se 
vyrazilo, kolik anglických frází již bylo v Anglii 
studenty použito a kolik kánoí bylo na vodách 
převrhnuto. Navíc zde bylo mnoho zájezdů i do 
velmi zajímavých zemí s velmi nabitým programem. 
Ať už to bylo poměrně nedávno Nizozemsko, nebo 
např. Francie, Švýcarsko, Chorvatsko, Německo, 
Slovensko, Polsko a Rakousko.  
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Uf, tak za 30 let toho bylo celkem dost, nemyslíte? 
A co zažila paní ředitelka? Jdeme se zeptat!  
 
30 let je dlouhá doba, přihodí se spousta věcí - 
dobrých i zlých, radostných i smutných. Netuším, 
zda moje shrnutí některých životních 
okamžiků bude do časopisu použitelné, ale 
zkusím... :)- 
 
Z těch událostí, které mi nejvíce zasáhly do života, 
bych asi vybrala  narození 2 skvělých  - dnes už 
dospělých a soběstačných dětí, úmrtí mých rodičů 
(maminka se vnoučat ani nedočkala), poměrně 
negativní zkušenosti z práce na soukromém 
gymnáziu,  nástup na zdejší gymnázium a 
jmenování zástupkyní ředitele (2007), jmenování 
ředitelkou (2017).  
Období 30 let zpátky se téměř kryje s mým 
nástupem do práce po ukončení VŠ a dobou mého 
manželství, které přineslo do mého života spoustu 
změn. Začala jsem jezdit na kole a chodit po 
horách, chodit cvičit  (tehdy - aerobic, kalanetika 
a bodystyling, dnes si jdu už zacvičit  jen sama do 
fitka :)),  za svůj úspěch považuji, že jsem v roce 
2005  začala  i lyžovat.  
 
V průběhu těch 30 let jsme doma postupně 
odchovali poměrně početný zvěřinec (v jednu dobu 
s námi dokonce náš malý byteček sdílel pes, kočka, 
králík, křečík, papoušek Alexandr a dva 
Agapornisové, rybičky a dvě želvy nádherné). 
Kromě už jmenovaných zvířátek jsme doma měli 
třeba i mloka, potkany, ochočenou straku. Teď 
pečujeme o rodinku osmáků degu :). 
 

Michaela Piňosová, Adéla Kupková 
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ZÁJEZD DO ANGLIE 
V září roku 2022 jsme měli možnost podniknout nezapomenutelný 

výlet do jižní Anglie. Tato část Británie je plná historických a 

kulturních památek, a my jsme se měli možnost podívat na mnoho 

z nich. 

 

 

Naše cesta začala v Brightonu, kde jsme navštívili akvárium Sea 

Life a věž i360. Sea Life nám umožnilo podívat se na podmořský 

svět s mnoha druhy ryb a živočichů. i360 byla další zastávkou, kde 

jsme mohli vystoupat na věž vysokou 162 metrů a vidět krásný 

výhled na celé město Brighton. 

 

 

Další zastávkou naší cesty byl Royal Pavilion v Brightonu, což je 

unikátní palác v orientálním stylu. 

Palác byl původně postaven jako letní sídlo britských králů. Uvnitř 

jsme se procházeli po nádherných místnostech s unikátními 

dekoracemi a uměleckými díly. Byli jsme fascinováni krásným 

sálem s květinovým vzorem a zlatým podhledem. 

 

Naše cesta pokračovala na Stonehenge, kde jsme 

navštívili starobylý kruh kamenů. Stonehenge je 

jedním z nejznámějších a nejtajemnějších 

památek v Británii. Kameny jsou uspořádány do 

kruhu, a jejich původ a význam zůstávají záhadou. 

Nicméně, tento mystický kruh kamenů zůstává 

fascinujícím uměleckým dílem. 

 

 

Maidstone byla další zastávka na naší cestě. 

Navštívili jsme tam Leeds Castle, jeden z 

nejkrásnějších hradů v Anglii. Hrad byl kdysi 

domovem různých anglických králů. Uvnitř jsme 

se procházeli po krásných pokojích, viděli unikátní 

nábytek a obdivovali nádherné 

zahrady, které obklopují hrad. 
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Hampton Court Palace byl dalším impozantním palácem, který jsme 

navštívili. Tento královský palác se nachází na jižním břehu Temže, 

a byl postaven v 16. století. Uvnitř jsme mohli obdivovat nádherný 

nábytek, dekorace a umělecká díla, včetně krásného skleníku s 

rostlinami z celého světa. 

 

 

Naše cesta skončila v Londýně, jednom z nejvýznamnějších a 

nejnavštěvovanějších měst na světě. V Londýně jsme měli možnost 

navštívit mnoho památek a atrakcí, jako například Big Ben, Tower 

Bridge, Buckinghamský palác a mnoho dalších. 

 

 

Celkově byl náš výlet do jižní Anglie úžasný zážitek. Navštívili jsme 

mnoho nádherných míst, které jsou plné historie a uměleckých děl. 

Byli jsme fascinováni krásami této části Británie a těšíme se na 

další možnost podívat se na další památky a krásy, které tato země 

nabízí. 

 

Adéla Mušková, Markéta Zákonová 
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ROZHOVOR S DUŠANEM 
PIRCEM 
Sedím o obědové pauze naproti svému osmnáctiletému spolužákovi a dlouholetému 
kamarádovi Dušanovi Pircovi, který se vrátil do školy z jedné ze svých dalších cest, tentokrát 
z Kypru. Se zaujetím a často se zatajeným dechem poslouchám nad vystydlým obědem 
Dušanovy dojmy a zážitky z cestování, a tak mě přepadne myšlenka, že rozhodně nebudu 
jediná, koho by tohle téma mohlo zajímat. 
 
Děkuji ti, Dušane, že jsi upřednostnil rozhovor se 
mnou před tvým obědem (smích). Před pár dny ses 
vrátil z 11 denní cesty po Kypru, kterou jsi podnikl se 
třemi kamarády. Jak tě tato cesta obohatila, co 
nového sis z ní přivezl? 
Obohatila mne o nové zkušenosti organizační. Když se 
jednomu členu skupiny udělalo špatně, tak jsem musel 
rychle vytvořit alternativní plán tak, abychom ho příliš 
nenamáhali, a mohl si odpočinout. A co jsem si přivezl 
domů? Sošku Džaláleddína Rúmího, která mi byla 
vnucena jedním prodavačem na tržišti v Gazımağuze, 
deset let prošlou Coca-Colu, kterou jsme našli v jedné 
budově, a pár velkých puchýřů na mých nohách. 
 
Máš nějaké oblíbené destinace a proč se ti líbí? 
Izrael a konkrétně Jerusalem. Ale jsem si vědom, že můj 
výběr je v tomto případě naprosto subjektivní, a dokonce 
si myslím, že pokud se čtenáři nezajímají o náboženství, 
pak tato destinace není pro ně. 
 
Jaký styl cestování upřednostňuješ - dovolenou v resortu, backpacking, road trip 
nebo něco jiného? 
To záleží na tom, co si od dovolené představuji. Dovolená v resortu je hrozně fajn, ale vlastně 
bych ji ani nenazýval cestováním. Člověk takto vidí jen jakousi kulisu, Potěmkinovu vesnici, 
pokud chcete, ale ze země, do které se dostal, nepozná nic. Představte si, že někdo se ubytuje 
v Praze na Černém Mostě, celý týden zůstane na hotelu a pak zase odletí. Může o sobě tento 
člověk skutečně říct, že navštívil Prahu, nebo dokonce Českou republiku? 
Pokud chci vidět co nejvíce památek a kuriozit, pak je nejvhodnější „klasický styl” cestování, 
totiž přeprava autem nebo MHD a přespávání v ho(s)telech. Člověk tak skutečně stihne vidět 
vše, co viděl u hvězd na Instagramu, a cítit se jako moderní cestovatel. 
Zastávám ale názor, že pokud chce člověk poznat zemi nebo region skutečně až k jádru, pak 
je batůžkaření (=backpacking, jestli jste moderní a chcete každé druhé slovo v angličtině) 
ideální. Člověk pozná místní přírodu, ne pouze komerční top, dostane se na venkov, kde lidé 
pracují pro svou obživu a ne pro potěšení turistů, a potká se s místními lidmi. 
 
 
Když cestuješ, hledáš spíše turistické atrakce nebo zážitky mimo hlavní turistické 
trasy? 
Turistické atrakce jsou fajn. Vždy dostanete to, za co si zaplatíte, a uvidíte to, co vidělo už 
milion lidi před vámi. Ale většinou se skutečně nadchnu pro místa, která objevím jen tak 

o cestování  
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náhodou, protože jsou prostě poblíž. Člověk ale také trochu riskuje, že ono úžasné místo, o 
kterém ještě nikdo nikde nepsal, je ve skutečnosti jen tuctová studna nebo trochu větší strom.  
Abych ti tedy odpověděl tak nějak diplomaticky, myslím si, že je při plánování cesty ideální 
zahrnout od každého trochu, ale osobně dávám přednost méně známým památkám. 
 
Jaké jsou tvoje nejlepší a nejhorší zážitky z cestování? 
Jeden moudrý člověk kdysi řekl, že tragédie se po dostatečně dlouhé době stane komedií. A 
já s tímto názorem souhlasím. I když se někdy něco pokazí, tak to vždy nějak dopadne. 
Naštěstí jsem se ještě nikdy nedostal do situace, která by skončila natolik špatně, že bychom 
se jí s odstupem času nemohli zasmát. Jasně, není příjemné, když vaši skupině vyhrožuje 
Turek nožem, a rozhodně bych to nechtěl zažít znovu. Ale to je ta věc, na kterou si za dvacet 
let vzpomenu, když si budeme s přáteli vyprávět o našich výpravách.  
Co se týče nejlepšího zážitku, tak ten jsem asi zažil při mém dvoudenním pochodu pouští. 
Když člověk stráví hodiny ve vyprahlé poušti, bez známek čehokoliv živého, a pak se v údolím 
pod nim objeví malá oáza plná zelených stromů, zpívajících ptáků, pasoucích se koz a tekoucí, 
ze skály vyvěrající vody, zanechá to v něm nepopsatelný, skoro až náboženský dojem.  
 
 

Jak se připravuješ na cestování - 
hledáš informace o zemi předem 
nebo se spoléháš na improvizaci? 
Připravuji se vždy hlavně proto, že já 
jsem vždy kartograf skupiny, který 
pracuje s mapou. Na čem však záleží, je 
míra přípravy. Řekl bych, že tady ale jde 
hlavně o osobní preferenci skupiny. 
Pokud cestujete s menšími dětmi, 
staršími lidmi anebo lidmi, kteří jedou do 
zahraničí hlavně proto, aby si odpočinuli, 
pak je příprava cesty klíčová. Osobně 
bych takovou cestu plánoval na půl dny. 
Mít přibližný plán na každých cca 8 hodin 
cesty. Vědět, že v následujících osmi 
hodinách chceme vidět tyto památky, 
najíst se a stihnout vlak. Jak to ale 
provést, už nechat na improvizaci. 
Pokud ale jedete někam do nepohody s 
lidmi, o kterých víte, že vám nebudou mít 
za zlé, když budou jist o půl hodiny 
později než obvykle, pak můžete 
tato  „okna” prodlužovat. Například na 
mé nedávné cestě jsem měl takto 
naplánovány i tři za sebou jdoucí dny. 
Něco ve stylu: „Dnes vyjdeme z tohoto 

místa a za tři dny bychom měli dojít sem. Jídlo a spaní vyřešíme, až bude potřeba…” 
 
Máš nějaké rady pro lidi, kteří chtějí cestovat, ale neví, jak začít? 
Spoustu! Za prvé: cestování může být mnohem levnější, než si myslíte, a rozhodně to není jen 
výsada bohatých lidí. S karimatkou, spacákem a ešusem jde cestovat až absurdně levně. A 
tím se dostáváme k mé druhé radě: nenechte se odradit nepohodlím. Nikdy to nebude tak 
pohodlné, jako být doma. Pokud nepojedete do luxusního resortu na Bahamách, tak prostě 
musíte počítat se snížením pohodlí a je jen na vás, jestli je to daň, kterou jste za všechny ty 
zážitky ochotni zaplatit.  
Co se týče financí, rozhodně bych doporučil pokusit se přihlásit do projektu DiscoverEU, kde 
mohou osmnáctiletí vyhrát neomezený lístek na vlaky po celé EU.  
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Další se asi sluší říci, že i s exotikou a cestováním se to dá přehnat. Pokud celý život žijete jen 
v Čechách a nikdy jste nespali ve stanu, pak asi není dobrý nápad odjet na měsíc na venkov 
do Indie. Možná se pletu a bude to nejlepší zážitek ve vašem životě, ale spíš si myslím, že to 
akorát povede k doživotnímu traumatu a v horším případě k prohloubení negativních 
stereotypů. Na druhou stranu se ale nebojte objevovat a navštěvujte postupně i od Evropy více 
rozdílné kultury! Ideální začátek bych řekl, že je Turecko, nebo Turecká republika severního 
Kypru. 
Mluvte s lidmi! Sociální sítě nám téměř vzali tuto schopnost, což je obrovská škoda! Jezdíme 
se podívat stovky kilometrů daleko, abychom se podívali na stavby, které postavili lidé, ale 
když máme příležitost si s těmito lidmi popovídat, tak to neděláme. Říkáme, že jdeme 
objevovat kulturu ostatních národů, ale to je jako říct, že jezdíme poznávat gorily, když se na 
ně jedeme podívat do zoo. Hlavní rozdíl je ale v tom, že v zoo je skutečná hradba mezi námi 
a objektem, zatímco v zahraničí si ji vytváříme sami. 
 

  
Na fotce jsme nechtěně zapojeni do programu Bar Mitzva na Sionu 
 
Jaké jsou tvoje plány na další cestování a kam by ses chtěl podívat v budoucnu? 
Rozhodně by bylo lehčí vyjmenovat státy, do kterých bych se nechtěl v budoucnu podívat, ale 
zkusím vyjmenovat nějaké top destinace. Z Evropy to bude Irsko, španělská Andalusie a Island 
a Faerské ostrovy. V Asii bych chtěl navštívit rozhodně Japonsko, Čínu a Mongolsko, Vietnam, 
Indii, Samarkand v Turkmenistánu a Saúdskou Arábii a Sokotru. Pokud mohu zapojit i trochu 
fantazie a vypsat i místa, kam vím, že se asi nedostanu, ale přesto by stála za návštěvu, tak 
pak bych napsal ještě Afghánistán, zbytek Jemenu a Sýrii. 
Z Afriky bych chtěl vidět hlavně Maroko, Egypt a Etiopii, ale také Rwandu, Keňu, Jihoafrickou 
republiku a Madagaskar.  
Z Ameriky, Kanadu, USA, Mexiko a Kubu, Brazílii, Ekvádor a Peru (to se mi snad splní na 
podzim), Argentinu a Chile.  
V Austrálii Uluru, Velký bariérový útes a Tasmánii. Kousek od ní ještě Nový Zéland.  
Antarktida - ano. 
 
Tak já ti přeju mnoho dalších úspěšných cest plných zážitků a dobrodružství a děkuji ti za tento 
velmi přínosný a zajímavý rozhovor.   
 

Alena Kyselová, Dušan Pirc  
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CESTA 
 

Stezka vydlážděná vedouc k svobodě či záhubě 
Zdaleka svírajíc hrudník tvůj a žaludek zvedá 

Copak že jsi dneska tak bledá? 
Kozel dehet chrlící 
Cígo v hubě žvýká 

 
Porost hlíny pod maďaly 
Přátelskou barvu nabíraly 

Zanedlouho zhnijí zas 
Ztratí svůj ladný jas 
A ty se zamyslíš: 

Je to to sucho nebo pšeničný klas? 
Vyústil hlas slabý v odporný chlast? 

 
Na poli válí se beránek špinavý 
majitel jeho jej asi dlouho nemyl 

Lidé jsou líní, ale on není 
On je přec ten dokonalý 
Den jest to přeci mlhavý 

a beránek rozplývá se v domnění, 
že za pár hodin v páru se nerozpustí 

a na bytí jeho krátké 
celá populace zapomene 

 
 

Marie Komrzýová 
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JARNÍ SPORTOVNÍ PŘEHLED 

Začalo jaro, a to mimo jiné znamená, že se české hokejové a fotbalové soutěže blíží do finále. Jedná se o 

nejpopulárnější sporty v České republice a malý sportovní přehled neuškodí nikomu.  

Extraliga ledního hokeje  
Po základní části, které se účastní 14 týmů, následuje 

vyřazovací část. První čtyři celky postupují přímo do 

čtvrtfinále a dalších osm musí zahrát předkolo play-off. 

Zápasy se hrají na čtyři vítězné hry.  
První dvojici semifinále tvořily Pardubice, které měly 

nejvíce bodů v základní části a Třinec, obhájce 

trojnásobného titulu. Favoritem byly právě Pardubice, které 

si poradili ve čtvrtfinále 4-0 proti Olomouci. Pardubičtí 

fanoušci očekávali jasný postup, avšak série využila všech 

sedm zápasů. Třinec nakonec vybojoval popáté v řadě postup do finále, a to hlavně díky skvělému výkonu 

brankáře Kacetla. 
Druhá dvojice se skládala z Vítkovic a Hradce Králové. Tato série byla snad ještě napínavější než ta minulá. 

Oba týmy působily vyrovnaně, a tak ze začátku nebyl jasný favorit. Avšak po třech zápasech vyhrával Hradec 

3-0 a zdálo se, že je hotovo. Vítkovicím se však povedlo něco neuvěřitelného. Z možného debaklu 4-0 se jim 

povedlo zápasy vyrovnat a série tak musela být rozhodnuta v sedmém zápase. K dokonalosti chyběla 

Vítkovicím jediná výhra, ale počtvrté za sebou se jim Hradec přehrát nepodařilo. Ten tak poprvé v historii ligy 

postupuje do finále. Jednalo se o nejdelší play-off sérii vůbec, trvala přes neskutečných devět a půl hodin. 

Poprvé se taky pětkrát ze sedmi zápasů prodlužovalo.  
Ve finále si tedy poměří síly Třinec s Hradcem. Favoritem série budou oceláři, jelikož mají bohaté zkušenosti 

z minulých let a několikrát dokázali, že v klíčových zápasech se tým umí spojit a společnými silami dotáhnout 

utkání k vítězství.  
Kromě finále se hraje také baráž o udržení v extralize. Poslední tým v lize se utká s výhercem druhé Chance 

ligy. Stejně jako v play-off musí tým vyhrát čtyři zápasy, aby se dostal do, nebo se udržel v nejvyšší soutěži. 
Tento rok se utkají extraligoví Rytíři Kladno, kteří mají s baraží problémy často a Berani Zlín, kteří se chtějí 

po roce vrátit zpět do prestižní soutěže. Zlín se ze šestého místa Chance ligy dokázal probojovat až do finále, 

kde porazil Vsetín a Berani se tak stali mistry druhé nejvyšší soutěže. Favoritem je samozřejmě prvoligové 

Kladno, to však už čtyřicet dní nehrálo zápas a rozjetý Zlín by je tak mohl překvapit. 
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Fortuna liga  

 

Nejvyšší fotbalová liga se blíží ke konci základní části. Na vrcholu tabulky se nachází Sparta Praha, které má 

náskok dva body na druhou Slavii. Čelní pozici si Sparta udržela i po derby pražských S, kde po velmi 

napínavém zápase vyrovnala v nastavení a uhrála se Slavií remízu. Obhájci titulu, Viktoria Plzeň, jsou aktuálně 

na třetím místě tabulky.  
Nic však není definitivní. Po základní části, ve které zbývají každému týmu tři zápasy, přijde na řadu nadstavba. 

Prvních šest týmů bude, i se všemi svými body, pokračovat v samostatné tabulce, kde se rozhodne o titulu. 

Výherce také dostane šanci si zahrát kvalifikaci Ligy mistrů, což je nejprestižnější klubová soutěž v Evropě.  

Mol cup 

 

Celorepublikový fotbalový pohár se taktéž blíží do finále. Podle očekávání si finále zahrají dva prvoligové týmy. 

V tomto roce bude, už tak důležité, finále ještě zajímavější. Půjde o derby Slavie se Spartou, které se odehraje 

3.5. na Letné. Jako vždy půjde o velmi vyrovnaný zápas.  

 
Martin Macháň 
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ŠKOLA A SPORT NA 
REPREZENTAČNÍ ÚROVNI 

Jak to skloubit dohromady? 

 

Všichni jsme nejednou na gymnáziu od profesorů slyšeli, že studium má být naším hlavním zájmem, 

a že se v jeho prospěch musíme vzdát našich ostatních aktivit, jako je právě sport, umění, brigáda 

atd. To je představa, která se mi vůbec nezamlouvala, a přirozeně jsem se rozhodl dokázat, že se 

pletou. Je sice pravda, že se najdou chvíle, kdy musí člověk upřednostnit jedno před druhým, těch 

však není příliš a má to hodně daleko do tvrzení, že si člověk musí vybrat pouze jedno. 
Já se věnuji Taekwon-du ITF. Ve státní reprezentaci jsem třetím rokem. Mám pět řízených tréninků 

týdně a k tomu ještě dvakrát až třikrát týdně individuální fyzickou přípravu v posilovně a během. Na 

jaře a na podzim, kdy se odehrává většina závodů, mám pak prakticky každý víkend buď turnaj, nebo 

přípravné soustředění. 
Povětšinou zvládání studia a sportu dohromady vyžaduje pouze dobrou organizaci času a občasné 

sebezapření. Člověk si musí umět dobře rozvrhnout svůj den, a taky úkoly podle důležitosti.  Pak už 

to chce jen se plánu držet, aby člověk nemusel povinnosti dohánět na úkor spánku, jelikož málo 

energie a problém s koncentrací vám nepomůže ani v hodině, ani na tréninku. Když se vám toho 

zrovna sejde hodně, tak přichází na řadu již zmíněné sebezapření, kdy se musíte buď po náročném 

tréninku dokopat k učení, nebo se i přes únavu z učení dokopat k tréninku. Dodnes jsem nepřišel 

na to, která varianta je lepší. To, že bych se kvůli tréninku nestihl naučit na test, nebo nezvládl včas 

udělat zadaný úkol, se mi stane jen výjimečně a na vině je pak hlavně moje vlastní lenost, spíš než 

nedostatek času. Náročnější to ale potom je v obdobích výjezdů na mezinárodní soutěže a přípravy 
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na ně. Pokud se budeme bavit třeba o mistrovství Evropy a přípravě na něj, tak člověk zamešká ve 

škole zhruba dvacet dní. Učit se průběžně při volných chvílích na soustředění je samozřejmě řešení, 

ale nikdy se mi příliš nesvědčilo. Člověk je unavený z tréninků, a navíc má hlavu plnou nadcházejících 

závodů a soustředit se na školu příliš nejde. Je tedy potřeba se smířit s tím, že týden až dva po 

návratu do školy budou opravdu náročné. Myslím si, že základem k úspěšnému doplnění všeho 

chybějícího učiva dopsání testů je komunikace. Komunikace s profesory, zjistit co vše si musíte 

doplnit a domluvit se na termínech dopisování či zkoušení a poté komunikace se spolužáky, kteří 

ve škole byli a mohou poslat zápisky, případně dovysvětlit složitější látku. Náročnější situace pro 

mě osobně ale nastává, když člověk objíždí řadu menších mezinárodních turnajů a zameškává tak 

ve škole opakovaně pouze pátky, kdy na soutěže odjíždí, a tím pádem jen určité předměty. V tuhle 

chvíli je individuální domluva s vyučujícím skutečně kritická. Dohánět necelé dva měsíce zameškané 

látky a do toho ještě zvládat látku novou je skutečně poměrně náročné. Pokud jste, však ochotní 

zatnou zuby, případně si domluvit doučování, není to nic nezvladatelného.  
Jak náročné je tedy zvládat sport i studium zároveň? Určitě je to náročnější než věnovat se pouze 

jednomu či druhému, ale to, že by člověk přišel o všechen svůj volný čas a byl rád, že to sotva 

zvládá, také rozhodně není pravda. Musíte se naučit komunikovat s profesory, a když u vás uvidí 

snahu a zájem a doplníte si veškeré potřebné známky, rádi vám vyjdou vstříc a nebudou řešit jeden 

chybějící test, či vyšší procento absence. Je taky potřeba umět zvolit co je zrovna prioritou, pokud 

máte před velkou soutěží, musíte se smířit s tím, že příprava bude vykoupená jednou či dvěma 

horšími známkami, jelikož škola aktuálně není prioritou a naproti tomu je pak potřeba si uvědomit, 

že když zrovna nejsou žádné závody, nebo je zkouškové období, je zase nutné na týden či dva lehce 

ubrat na sportu a věnovat více času učení. I když se určitě najdou chvíle, kdy to není jednoduché, 

je jich jen po málu naprostou většinu času jde najít balanc bez problému. Já sám za sebe musím 

říct, že i ty náročné chvíle mi za to rozhodně stojí.  

 

 

Hubert Skála  
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ROZHOVOR S HUBERTEM 
SKÁLOU 
Hubert Skála chodí na gymnázium Chodovická a je reprezentantem České republiky v Taekwon-do. Hubert je 

členem klubu Sonkal z Černého Mostu. Je mu 18 let a první rok závodím mezi dospělými. Aktuálně startuje ve 

váhové kategorii do 78 kilogramů a v technických sestavách mezi prvními dany. Hubert získal zlatou a 

stříbrnou medaili z loňského mistrovství Evropy, kde startoval poslední rok mezi juniory.  

 
Já: Dobrý den, vítám vás u rozhovoru se svým kamarádem Hubertem Skálou, který je studentem našeho 

gymnázia a zároveň reprezentantem naší země. Ahoj Huberte, vítám tě tady. Děkuji, že jsi přišel. 
Hubert: Ahoj Honzo, děkuju za pozvání. 
Já: Takže mou první otázkou bude, kdy a proč jsi začal s taekwondem? 
Hubert: S teakwondem jsem začal ve svých 5 letech a hlavní důvod bylo to, že vlastně rodiče mě chtěli dát 

na nějaký bojový sport a taekwondo bylo přímo ve škole na základní škole Vybíralova kam jsem chodil. Bylo 

to nejblíž, takže se to zdálo jako logická možnost. 
Já: Mě by zajímalo, jestli si někdy přemýšlel o nějaké změně sportu, nebo tě zaujal nějaký jiný sport, který jsi 

někdy chtěl vyzkoušet? 
Hubert: Tak vyloženě nad změnou sportu jsem asi nikdy nepřemýšlel. Co se týče jiných sportů, tak jsem 

zkoušel například MMA, kam jsem chvíli chodil na tréninky. Do toho vlastně teďka už něco přes rok a čtvrt 

tak pravidelně chodím na tréninky kickboxu, které jsem zařadil jako zpestření mého tréninku a v kickboxu i 

závodím. Chtěl bych někdy v budoucnu zkusit i nějaký zápas v MMA nebo obecně mě lákají bojové sporty a 

chtěl bych jich vyzkoušet do budoucna ještě víc, ale nějakým jiným směrem se asi nikdy ubírat nechci. 

Taekwondo je pro mě pořád hlavní a ten zbytek se tomu, akorát podřizuje. 
Já: Jasný a jak asi všichni víme Hubert již dosáhl na mnoho úspěchů. Přiblížil by si nám své největší úspěchy? 
Hubert: Tak mým největším úspěchem je určitě z loňského roku individuální zlato z mistrovství Evropy, kde 

jsem ho vyhrál v kategorii juniorů. Na tom celém mistrovství Evropy jsem vyhrál i individuální stříbro, potom 

ještě nějaké další medaile s týmem a k tomu jsem v teakwondu několikanásobný mistr republiky, plus mám 

docela dost medailí z různých mezinárodních openů. Jako například Czech open nebo Bulgaria open. A co se 

kickboxu týče, tak tam jsem těch závodů neodzávodil tolik, ale asi nejlepší co se mi povedlo, tak bylo na 

loňském mistrovství republiky vyhrát 3 zlata ve 3 různých disciplínách. 
Já: Tak to jsou rozhodně skvělé úspěchy, ale je tady ještě nějaký úspěch, kterého by si chtěl dosáhnout? 
Hubert: Tak úspěch, který jsem ještě nezískal, je obhájit nebo dosáhnout vlastně na titul mistra Evropy i v 

Seniorské kategorii. Pak jako největší sen, tak je individuální zlato z mistrovství světa. A co se týče kickboxu, 

tak tam jsem zatím nebyl na žádným větším mezinárodním turnaji, takže to bych si určitě taky chtěl připsat 

jako na nějaký svůj list úspěchů. 
Já: Tak to máš velice zajímavé cíle, a proto by mě zajímalo, jestli máš nějakého velkého rivala, s kterým 

pravidelně soutěžíš? 
Hubert: Tak tady na český scéně v taekwondu je víc kluků se kterýma se potkáváme, ale mým největším 

rivalem je asi Lukáš Pavelek. Je to můj kamarád, vlastně vrstevník, klučina z Opavy, sám velmi úspěšný 

reprezentant, dvojnásobný mistr Evropy v taekwondu a mistr světa v kickboxu. Většinou, když jsme byli spolu 

ve váhovce, tak jsme se potkali až ve finále a potkali jsme se tuším čtyřikrát. Zatím teda musím říct, že Lukáš 

vyhrál vlastně všechny zápasy, které jsme spolu měli, ale každý ten zápas tak byl o kousek těsnější, a vždycky 

mě docela o značný kus posunul. Takže zápasy s Lukášem trošku nesnáším z toho důvodu, že jsem zatím 

vždycky prohrál. Zároveň je to vždycky úplně skvělý zápas, který si užiju a vždycky jsem o ten kousíček blíž 

k tomu ho porazit a je to určitě taky jedna z mých motivací pro to, proč se zlepšovat, že jednou si budu moct 

připsat na svůj nějaký pomyslný list výhru nad Lukášem Pavelkem, což je věc, kterou nemůže říct moc lidí! 
Já: Tak to je určitě dobře, že máš svého skvělého rivala a zároveň kamaráda, ale když seš takhle sportovně 

aktivní, jak to vlastně zvládáš stmelit sportovní život se školou?  
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Hubert: Tak já si myslím, že se školou to zvládám docela dobře, minimálně řekněme nějakou větší část roku 

nějak pravidelně tréninky a učení. Nejsem úplně nejpilnější student, ale rozhodně na školu nekašlu. 

Neobětovávám škole nějaké velké množství času, takže normálně přes rok prostě skloubit učení a práci do 

školy s tréninkama není takový problém. Co je občas překážka je, že se mi stalo minulé pololetí, kdy mi 

vycházeli opakovaně závody tak, že jsem v pátek v té škole nebyl, že jsme odjížděli a chyběl jsem pak na 

hodně patečních hodin z toho daného předmětu. To bylo pak docela těžký dohnat. Co je docela obtížné, tak 

je, když mám přípravu před nějakým větším mistrovstvím, třeba tím mistrovstvím Evropy, tak ten měsíc 

poslední předtím člověk v tý škole skoro není. Fakt je třeba tejden z toho měsíce, jestli vůbec a je nastaven 

úplně někam jinam tou hlavou. Má ji nastavenou jenom na to mistrovství a na to, že chce prostě vyhrát a chce 

předvést co nejlepší výkon. Takže, když se po tom mistrovství do tý školy vrátí, tak chvíli trvá, než se člověk 

zase aklimatizuje zpátky. To může bejt takové náročné, ale jinak si myslím, že to je v pohodě. 
Já: A mě by teda zajímalo, jestli tě učitelé podporují v tomto sportovním životě a či s nimi nejsou žádné 

problémy? 
Hubert: Já jsem zatím na žádný problém s učitelema nenarazil, za což teda jsem rád, protože mám kamarády 

z repre, který s tímhlenctím problém měli, ale já jsem byl  vždycky schopný se všemi učiteli dohodnout. 

Všechno jsem si doplnil a nikdy z toho nebyl problém. 
Já: Ty seš teda mistr Evropy a podařilo se ti získat  mnoho dalších ocenění v juniorské kategorii a mě by 

zajímalo, jestli plánuješ i nadále v taekwondu pokračovat. 
Hubert: Tak zatím určitě plánuju v taekwondu pokračovat, minimálně dokud budu studovat na střední škole a 

čas mi to umožní. Co se potom týče nějakého pokračování, až budu studovat na vysoké škole nebo až budu 

pracovat, tak to je zatím daleko. Ale vlastně rád bych se dostal, nebo rád bych pokračoval potom ve studiu na 

medicínu, která je časově hodně náročná, takže se toho trošku obávám, že nebudu schopný ten sport zvládat 

na té vrcholové úrovni, takže tam bych asi musel upřednostnit školu, protože byť je to krásný ten sport, tak 

pořád je to jenom hobby, ale rozhodně s ním neplánuju přestat úplně, protože mám odtamtud j lidi, kteří patří 

k mým nejbližším přátelům a kamarádům. Zároveň jsem člověk, který moc dlouho nevydrží v klidu a ten sport 

jako takový vlastně miluju. Takže nedovedu si představit, že bych s ním přestal úplně. 
Já: Aha aha dobře. Vrcholoví sportovci mají často problémy se zraněními. Stalo se ti někdy, že jsem měl 

nějaké závažné zranění? 
Hubert: Tak já teda musím zaťukat, že zatím jsem žádné závažné zranění spojené se sportem vlastně neměl. 

Samozřejmě jsou tedy nějaké natažené svaly, zvrtnutý kotník nebo potom ze samotných zápasů modřiny, 

naraženiny možná nějak třeba trošku nakřáplý nos nějakej natrženej ret, ale to jsou fakt takový drobnosti. 

Jediný asi větší zranění, co jsem takhle kdy měl, tak to bylo, když mi bylo 13 let a já jsem zkoušel akrobatický 

kop, který jsem viděl ten den na videu a zlomil jsem si u toho ruku. Skončil jsem se sádrou s drátama v ruce 

po operaci. To byla taková jediná, vlastně větší eskapáda, která se mi kdy stala. Doufám teda, že to tak i do 

budoucna zůstane. 
Já: Tak to určitě i já budu držet palce, ať se ti i dál zranění vyhýbají. Zjistil jsem, že tvůj nejbližší turnaj by 

mělo být mistrovství Evropy. Určitě máš v plánu obhájit tento titul. Jaké máš vyhlídky a jak se připravuješ 

na mistrovství Evropy? 
Hubert: Mistrovství Evropy mám za měsíc a 2 týdny, takže už je to poměrně blízko. Samozřejmě jedu tam 

prostě vyhrát, jinak tam ani člověk jet nemůže, když tam jede s tím, že prohraje, tak už to je v 

podstatě  ztracený, ale jsou to moje první takhle velký závody mezi seniory, kde ta konkurence je ještě o 

několik úrovní výš. Měl jsem minulý podzim tu čest se utkat na jednom mezinárodním turnaji s aktuálním 

seniorským mistrem Evropy v mojí váhový kategorii, což byla velice zajímavá a bolestivá zkušenost. Je vidět, 

že na tu topku v seniorech mi chybí několik desítek zápasů a zkušeností, které jsou s tím spojeny. Ale 

připravuju se nejlíp, jak dokážu, opravdu prakticky každý den tam je aspoň nějaká forma tréninku, někdy lehčí, 

někdy těžší, někdy třeba 2 tréninky. Máme do toho reprezentační soustředění a rozhodně jsem si jistý, že 

na  mistrovství Evropy můžu i v  tady té seniorské kategorii přivézt domů nějakou individuální medaili, takže 

to je takový můj řekněme realistický cíl, ale samozřejmě jinak ten ideální cíl je, že to prostě vyhraju a s tím 

tam půjdu nastoupit. Nejhorší, co se může stát, že to prostě nevyjde, protože tam bude někdo lepší, ale 

rozhodně tomu dám svoje maximum. 
Já: Dobře, takže to je ode mě vše. Děkuji ti, že jsi přišel a budu ti držet palce na mistrovství Evropy. 
Hubert: Tak já moc děkuju za pozvání i za podporu a uvidíme se ve škole. Měj se. 
  

Jan Dragon 
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JAK SE STÁT JASNOVIDCEM 
KDYŽ PŘIJDE NA BARVU KOŤAT? 
Víte, že kočky s tzv. želvovinovým zbarvením  (s černými i červenými chlupy) jsou téměř vždy samičky? 
Jak je to možné? Je možné, že bude takhle barevný i samec? Ano, ale... pojďme se nejdřív podívat, jak 
to funguje obecně. Na to však budeme muset zabrousit do jednoduchých základů genetiky.  
 
V jednoduché genetice se rozlišují 2 hlavní pigmenty: eumelanin (černý) a trichochrom (červený). Tyto 
pigmenty se váží pouze na chromozom X, tudíž buď můžeme mít chromozom X s červeným nebo 
černým barvivem.  Samozřejmě víme, že samice mají chromozomy XX a samci mají chromozomy XY. 
 
Pokud kočka-samice nese pouze pigment pro červenou barvu (OO), bude červená. Pokud nese pouze 
černý pigment (oo), bude černá a pokud nese geny pro obě barvy (Oo), bude želvovinová. 
 
Tudíž, pokud se z vrhu, kde jsou rodiči buď červená kočka a černý kocour, nebo černý kocour a červená 
kočka, narodí červeno-černé kotě, téměř s jistotou můžeme říci, že se jedná o samici, jelikož od každého 
z rodičů zdědila jeden chromozom se zbarvením. A jak je to tedy s tím kocourem? Pokud se narodí 
červeno-černý kocour, nepochybně má chromozomální vadu, tudíž místo XY má kombinaci XXY. V 
takovém případě však jsou kocouři neplodní, hluší či mají nějakou jinou vadu a ve většině případech 
umírají velmi brzy.  
 
Pojďme si nyní představit způsob, jakým se dá jednoduše zjistit jakou barvu či jinou vlastnost budou mít 
koťata z určitého vrhu.  
Nejdříve však potřebujeme znát pár pojmů: lokus,  alela, genotyp a fenotyp 

• Lokus značí přesné umístění genu na chromozomu. 

• Alela je konkrétní varianta genů, která je přiřazena k určitému lokusu. Každá alela obsahuje 2 
geny. 

• Genotyp je souhrn (sada) genů v organismu; zapisuje se určitými písmeny. 

• Fenotyp je vzhled organismu ovlivněný genotypem a vlivem prostředí. 

 
Hlavní a nejjednodušší metoda, která se využívá ke zjištění pravděpodobnosti barvy koťat zahrnuje 1. 
Mendelův zákon a nazývá se kombinační čtverec. Jedná se o tabulku o 9 políčkách, kde do prvního 
řádku napíšeme genotyp otce a do prvního sloupečku genotyp matky, první políčko však vždy necháme 
prázdné. A nyní pojďme kombinovat. Existují 2 pravidla, která se musí dodržovat.  

1. Gen otce se zapisuje vždy jako první, matčin jako druhý. 
2. Dominantní gen se zapisuje vždy jako první - pokud má matka dominantní gen a otec recesivní 

gen, matčin se bude zapisovat jako první, otcův následně jako druhý  

 
Řekněme, že obecně má otec geny na určitém lokusu Xx (jedná se o neznámé geny) a matka bude mít 
genotyp XX. U tohoto můžeme vidět, že matka je homozygotní (má dva stejné geny) pro určitý lokus a 
otec je heterozygotní (má každý gen jiný) pro určitý lokus a v genotypu je dominantní gen zapsán jako 
první.  
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A jak to bude vypadat při vyplňování tabulky?  

 
 
Nyní doplníme do určitých políček genotyp matky a otce. Musíme si dát pozor, abychom do každého 
políčka napsali pouze jeden gen. 
 

 
 
V tuto chvíli zapíšeme svisle do políček genotyp otce podle sloupečků. Musíme si však dát pozor u 
druhého sloupečku, kde má otec recesivní gen. Vzhledem k tomu, že matka má oba geny dominantní, 
zapíšeme otcův gen na druhé místo v políčku.  
 



19 
 

 
 
Nyní doplníme genotyp matky vodorovně podle řádků. Tam, kde má otec recesivní alelu, zapíšeme 
matčin gen jako první. 

 
 
Můžeme vidět, že nám vyšel dvakrát genotyp XX a dvakrát genotyp Xx. To znamená, že máme 50% 
šanci, že koťata budou homozygotní pro určitý gen a 50% šanci pro heterozygotní koťata. U 
heterozygotních koťat se ale vlastnost, která je recesivní, neprojeví. Ve fenotypu se projeví až v případě, 
že se setkají dva recesivní geny (xx). 
 
Pojďme se podívat na nějaký určitý příklad:  
Přesněji se podíváme na lokus D, který způsobuje ředění barvy. Pro vysvětlení, jak lokus D funguje:  
Máme dvě základní barvy kočky: černá a červená.  
Černá barva se bude ředit na modrou a červená barva se bude ředit na krémovou, ale pouze v případě, 
kdy má kočka na lokusu D dva recesivní geny pro ředění - zapisuje se malým písmenem d (dominantní 
gen se zapisuje velkým písmenem D). V tom případě říkáme, že je kočka homozygotní pro ředění. 
 
Řekněme, že máme heterozygotního otce i matku, co se týče ředění. Vytvoříme si opět kombinační 
čtverec o 9 políčkách - první necháme prázdné, do prvního řádku doplníme otcův genotyp, do prvního 
sloupečku matčin genotyp.  
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A nyní vyplníme zbylá políčka podle pravidel, která jsme si již řekli - nejdřív vyplňujeme geny od otce, 
následně od matky, dominantní se zapisují jako první.  

 

 

 
Můžeme si všimnout, že nám zde vznikly 3 genotypy: DD, Dd, dd. Ale budeme mít pouze 2 fenotypy: 
neředěná a ředěná barva. Jakto? 
U homozygotního genotypu DD vidíme, že oba geny jsou dominantní a neředí barvu, tudíž barva kočky 
bude neředěná (černá/červená). U heterozygotního genotypu Dd máme dominantní gen D a recesivní 
gen d a vzhledem k tomu, že dominantní gen je silnější než recesivní, projeví se jeho vlastnost. To 
znamená, že heterozygotní kočka s genotypem Dd bude mít neředěnou barvu (černá/červená). Avšak 
u genotypu dd, kde jsou oba geny recesivní, se již ředění projeví - kočka tedy bude modrá/krémová.  
Pravděpodobnost u tohoto příkladu je taková:  

• DD: 25% 

• Dd: 50%  

• dd: 25%  

 
Je však důležité si uvědomit, že příroda ráda čaruje, a ne vždy se řídí podle vypočítaných 
pravděpodobností! 
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Zkuste si nyní pár příkladů sami:  

1. Máme heterozygotního černého otce, co se týče lokusu ředění a homozygotní černou matku 
pro neředění. Jaké jsou pravděpodobnosti genotypů a fenotypů koťat? (Jedná se o lokus D, 
dominantní neředící gen - D, recesivní ředící gen - d)  

 

 
 
2. Otec je homozygotní dlouhosrstý kocour, matka je homozygotní krátkosrstá kočka. Jaké jsou 
pravděpodobnosti genotypů a fenotypů koťat? (Jedná se o lokus L, dominantní gen pro krátkosrstost - 
L, recesivní gen pro dlouhosrstost - l)   
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3. Otec je homozygotní agouti (má kresbu) kocour, matka je heterozygotní (má kresbu, ale nese 
gen pro plnou barvu bez kresby). Jaké jsou pravděpodobnosti genotypů a fenotypů koťat? (Jedná se o 
lokus A, dominantní agouti gen - A, recesivní non-agouti gen - a)  

 

  
 

 

 

Řešení:  
1. Genotyp: 50% homozygotní pro neředění, 50% heterozygotní  

Fenotyp: 100% černá koťata 
 

 
2. Genotyp: 100% heterozygotní 

Fenotyp: 100% krátkosrstá koťata 
 

 
3. Genotyp: 50% homozygotní agouti, 50% heterozygotní agouti 

Fenotyp: 100% agouti koťata (mají kresbu) 
 
 

 
Kristina Szabová 
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NEJPOULÁRNĚJŠÍ ALBA 2022 
V roce 2022 se na hudební scéně objevilo mnoho nových a zajímavých projektů. Všichni hudební fanoušci si 

v širokém výběru najdou to své, ale v dnešním článku bych ráda rozebrala nejpopulárnější alba, které v minulém 

roce vyšly (podle stránky albumoftheyear.org). 

 
 Rozhodně nejočekávanějším albem roku 2022 bylo Mr. Morale & The 
Big Steppers od legendárního umělce Kendricka Lamara, který zavítal 

zpět s novou hudbou po 5 letech. Od svého minulého proslulého alba, 

Damn, se Kendrick posunul zpět od více rytmické a agresivní hudby k 

melodičtějšímu a melancholičtějšímu tónu. Zdá se, že se Kendrick 

snaží v Mr. Morale definovat přesně kým je. Album je oproti minulému 

mnohem míň strukturované. Nějaké skladby se zdají dokonce jako 

náčrty, rychlé nápady.  
Ikonický americký rapper vám rozhodně zajistí zajímavý poslech. 

Osobně mě nejvíc zaujaly písně Father Time a Count Me Out. 
Na Pitchfork album dostalo skóre 7.6.  

 
Dalším významným albem je Ants From Up Here od kultovního 

hudebního uskupení Black Country, New Road. Jejich druhé 

album, plné lásky a srdcervoucích textů, dominovalo scénu 

experimentálního rock&rollu.  
Skladba Concorde (který se stal i ikonickým vizuálem alba) je dle 

mého názoru jejich dosavadní magnum opus. 
Na Pitchfork dosáhlo album skóre 8.4. 

 
A nakonec zmíním již 

známého Steva Lacyho, 

který se z indie scény přesunul do mainstreamu, pravděpodobně kvůli 

popularitě jeho skladby Bad Habit z alba Gemini Rights na sociálních 

sítích. Lacy produkuje hudbu už od malička. Jeho první alba jsou 

vytvořené pouze na jeho telefonu.  
Z jeho posledního projektu vidíme tvořivost, kterou jsme u něj ještě 

nezažili. Rozhodně nás zajímá, kam se bude posouvat dál. 
Na Pitchfork dostal Lacy skóre 7.1.  

 

 

Sophia Hutchinsonová 
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UMĚLECKÝ KVÍZ 
Vyzkoušejte si vaše znalosti 

umění! Odkaz na umělecký kvíz: 

https://www.buzzfeed.com/stefis

chackwitzova/jak-dobae-se-

vyznaa-v-umana-7cnuped00 

Nebo klikněte na obrázek níže! 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Stephanie Schackwitzová 

  

https://www.buzzfeed.com/stefischackwitzova/jak-dobae-se-vyznaa-v-umana-7cnuped00
https://www.buzzfeed.com/stefischackwitzova/jak-dobae-se-vyznaa-v-umana-7cnuped00
https://www.buzzfeed.com/stefischackwitzova/jak-dobae-se-vyznaa-v-umana-7cnuped00
https://www.buzzfeed.com/stefischackwitzova/jak-dobae-se-vyznaa-v-umana-7cnuped00


25 
 

ŠACHY 

Řešte mat 3. tahem: 
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Řešení: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kateřina Pastrnková 

1: Vxg3+   hxg3 
    Dh1+    Jxh1 
    Vg2# 

3: Dxh2+  Kxh2 
    hxg3+   Kg1 
    Vh1#  

5: Jh6+    Dxh6   /  Jh6+   Kh8 
    Vxf8+   Kxf8   /  Vxf8# 
    Dd8# 

7: Sg7+      Kg8 
    Dxe8+    Kh7 
    Dh8# 

9: Sf8+        Sh5 
    Dxh5+     gxh5 
    Vh6# 
 

2: De8+   Kxe8 
    Sb5+   Kd8 
    Ve8# 

4: Vf4+    Sxf4   /     Vf4+   gxf4     /      Vf4+     g5 
    Se7+   Sg5   /     Sf2#               /       Sf2#  
    Sxg5# 

6: Da7+   Kc8 
    Da8+   Sb8 
    Da6# 

8: Vh1       e2 
    Dxh7+   Kxh7 
    Kg1# 

10: Vxc8+   Vxc8 
      Jxb7+   Ke8 
      Ve7# 
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ZA VŠÍM HLEDEJ POČÍTAČ? 

Algoritmus, AI, software. Každý z nás už toto slova jistě někdy slyšel, ať už ví nebo ne, co vlastně 
znamenají.  Ale i když o nich nic nevíme, jsou všude kolem nás. Počítač nebo telefon, používá téměř 
každý a neustále jsme mezi sebou ve spojení. Avšak v posledních letech si těchto nových technologií 
začíná všímat čím dál více lidí. Nejen proto, že jim média věnují více prostoru, ale i protože se s nimi 
stýkáme my osobně.  On i malý automatický vysavač je totiž takový malý technologický zázrak. A proto 
bych v této rubrice rád uvedl jeden konkrétní případ, se kterými se byť nepřímo, ale téměř všichni 
setkáváme. 

Nyní mi může jakýkoliv čtenář, který například ani počítač nepoužívá, namítnout, že s tímhle nemá nic 
společného a ani se ho to netýká. Ale zamysleme se, jak je možné, že jsou naše obchody i přes zimu 
plná čerstvých rajčat, nebo třeba mandarinek, které se u nás nepěstují? A tím se dostávám k prvnímu 
odvětví, a to zemědělství. Dnešní zemědělství je oproti tomu před 50 lety výrazně jiné. Můžete tvrdit, no 
ale vždyť pořád jen jezdí traktory po poli a nic se nezměnilo. Ale pozor! Dnešní traktory jsou totiž “chytré“. 
Po několika jízdách po jednom a tom samém poli se jim údaje o tvaru a ploše pole načtou do počítače 
a poté jsou schopné již jezdit samy bez větších zásahů řidiče. To samé kombajny. Některé dnešní jsou 

i vybavené termokamerou a jsou schopné v čas řidiče 
upozornit třeba na vysokou zvěř, schovanou v obilí. 
Ale zde nekončíme. Mnozí farmáři v zahraničí 
používají drony, aby si zkontrolovali kvalitu svých 
plodin. 

Ale co dál? Dál jsou produkty dopraveny až k nám. A 
zde je druhé odvětví a to logistika. Stovky 
specializovaných programů po celém světě 
vypočítávají nejrychlejší a nejekonomičtější cesty a 
dopravní prostředky. Dnešní trajekty spolu komunikují 
na dálku a včas dokáží upozornit na blížící se 
nebezpečí, dokonce rychleji než si ho všimne sama 
posádka. Kamiony jedou podle tras určených 
počítačem a ideální vykládku nám také určí počítač. 
Díky různým programům mohou továrny využívat 
způsob přijímaní dopravy takzvaně „on time“ což jim 
ušetří mnohé zdroje a čas. 

Toto byl pouze jeden případ, se kterým se každý, kdo 
chodí nakupovat do jakéhokoliv většího obchodu, 
setká. Počítače nás ovlivňují ale mnohem více než si 
myslíme, protože jsou i v mnoha dalších odvětvích, 
kde bychom je nečekali. Například v USA již jezdí 
v některých průmyslových oblastech popelářská auta 
bez řidiče a v Asii je testováno samořídící metro. Ba i 
dokonce existují stroje, které nám umožňují vykonat 
chirurgický zákrok na pacientovi, i když jsou doktor a 
pacient stovky kilometrů od sebe. 

Počítače jsou vlastně téměř, všude kam se člověk 
podívá. A i když si mnohdy ani neuvědomujeme, jak 
jsou tyto technologie zapojeny do různých procesů, 
tak jsou pro nás stále důležitější. 

 
Adam Chládek 
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PÍSEK 
Dlouho jsem dumal o čem napsat, nakonec jsem se rozhodl pro písek, jenž je velice důležitý. Hodně lidí 
se s pískem setkalo, avšak otázkou zní, víte dosti o písku?  
Co je to písek? To jest velice dobrá otázka, písek je směs kamínků, má různé složení, ale je definován 
svou zrnitostí. Vědecký systém Unified Soil Classification klasifikuje písek jako částice o průměru mezi 
0,074 a 4,75 milimetry. Podle ministerstva zemědělství USA z roku 1938 mohl být za písek považován 
ten materiál jenž dosahoval hodnoty průměru 0,05 milimetru. Technická norma z roku 1953 publikovaná 
Americkou asociací státních úředníků pro dálnice a dopravu přenastavila minimální velikost průměru 
písku na 0,074 milimetru. 

 
Hustota písku záleží na a vlhkosti a pohybuje se přibližně kolem 1600 kg/m³ nejčastější složkou písku 
na pobřeží je oxid křemičitý. Pouštní písek není vhodný pro beton. Ve stavitelství se ročně spotřebuje 
50 miliard tun písku. 
Zdroje vzniku písku mohou být odlišné. Hlavním způsobem je však, že horniny zvětrávají především 
větrem a jejich sedimenty jsou unášeny po proudu. Tyto sedimenty se dále rozpadají na menší části, až 
se z nich stanou zrnka písku. Nejčastěji je písek z horniny žuly. Nesmíme ovšem zapomínat na království 
písku tedy poušť, zde písek vzniká tak že vítr odfoukne jemné částice, jako jíl a organickou hmotu, a 
zůstane jen písek a větší kameny. Zajímavostí je že například Sahara je tvořena z 15% písečnými 
dunami, zatímco 70 % tvoří holá skála. 
Podle velikosti zrn se písek dělí do frakcí. 
Máme celkem tři frakce 

• Frakce 0/2: velmi jemný písek používá se například na ozdravné pískování trávníků. 

• Frakce 0/4: tato frakce písku je dobrá pro stavební účely jako příměs do betonových směsí.  
• Frakce 0/8: nejhrubší použit může být do litých betonů a pro výstavbu pilířů. 

V Americe však dělení je trochu jiné máme 5 podkategorií. 
• Velmi jemný písek (průměr 0,0625 – 0,125 milimetru). 

• Jemný písek (0,125 – 0,25 milimetru). 

• Střední písek (0,25 – 0,5 milimetru). 

• Hrubý písek (10,5 – 1 milimetru). 

• Velmi hrubý písek (1 – 2 milimetru). 
Velikosti jsou založeny na Krumbeinově stupnici phi, kde velikost v Φ = -log2D; D je velikost částic v 
milimetrech. Na této stupnici se pro písek hodnota Φ mění od -1 do 4, přičemž podle čísla se určuje 
určitá podkategorie. 
Využití: Uvedu pouze pár příkladů, neboť písek má tisíce využití!  

1. Zemědělství - písčité půdy jsou vhodné například pro vodní meloun. 
2. Filtrace vzduchu - jemnější částice písku smíchané s látkou se běžně používaly ve filtrech 

plynových masek, 
3. Výroba cihel  
4. Stavebnictví od výroby cihel po sklo či železnice. Železniční technici využívají písek ke zlepšení 

trakce kol na kolejích. 
Hodnocení: Písek je velice důležitý a má spoustu využití, avšak občas může být lehce nepříjemný, proto 
4,074/10. 

 
David Bátrla 
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JAK SI PŘIPRAVIT KÁVU VE 
FRENCH PRESSU?  
French press je konvička pro přípravu kávy, která pomocí pístu s filtrem umožňuje oddělit vytvořený 

nápoj od kávové sedliny. Většinou je nádoba french pressu vyrobena ze skla a má plastové či kovové 

držáky.  
  

1. Dejte vařit vodu - požadované množství k přípravě kávy a k tomu další 

vodu o objemu vašeho french pressu.  
 

2. Připravte si požadované množství kávy, nejlépe čerstvě umleté, nahrubo. 1 

šálek kávy = 1 plná odměrka, která bývá k french pressu přiložena nebo se 

řídíme pravidlem 6g kávy na 1dcl vody. 
  

3. Jakmile se voda začne vařit, odstavte ji. Naplňte french press vodou a 

nechte chvíli zahřát, vodu pak vylijte.  
 

4. Zbývající vodu, určenou k přípravě kávy, nechte zchladit na cca 90°C, což by 

mělo při běžné pokojové teplotě trvat asi 30 vteřin. 
 

5. Nasypte namletou kávu do french pressu.  
 

6. Zalijte kávu horkou vodou tak, aby byla voda těsně nad namletou kávou - tím 

dojde k spaření kávy. Nechte kávu malou chvíli “pracovat”.  
  

7. Doplňte french press požadovaným množstvím vody a zamíchejte. 
 

8. Umístěte víčko french pressu s vytaženým pístem, aby teplo neunikalo 

ven. Zatím píst nestlačujte dolů. 
  

9. Po 3-4 minutách začněte pomalu stlačovat píst dolů. Píst stlačujte rovně, aby 

se sítko neoddálilo od stěny french pressu a káva neunikla nahoru.  
 

10. Jakmile stačíte píst úplně dolů, můžete kávu nalévat, nejlépe do předehřátých 

šálků. 

  Veronika Hroudová



30 
 

ČOKOLÁDOVÝ DORT 
S LIMETKOVÝM KRÉMEM A 
MALINAMI 
PŘÍPRAVA  

• 1 hodina+chlazení 

• Pečení 45 minut 

• Snadné 

 
125 g másla, změklého 

+na vymazání formy 
130 g krupicového cukru 
3 vejce 
180 g hladké mouky 
½ sáčku kypřícího prášku 
30 g kakaa holandského typu 
Cca 50 ml mléka 
100 g hořké čokolády, nasekané 
 

NA MALINOVÉ PYRÉ 
250 g mražených malin  
2 lžíce krupicového cukru 
 

NA LIMETOVÝ KRÉM 
250 g čerstvého smetanového sýra (lučina, Philadelphia,…) 
250 g mascarpone 
120 g moučkového cukru 
Šťáva ze 2 limet 

 
NA ČOKOLÁDOVÝ KRÉM 

100 g hořké čokolády 
100 g smetany ke šlehání 

  
NA DOKONČENÍ 

250 g čerstvých malin 
40 g hořké čokolády 
1 limeta, nakrájená na tenká kolečka 
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• Troubu předehřejte na 160 stupňů, formu o průměru 18 cm vymažte máslem a vyložte pečícím 

papírem. Máslo šlehejte s cukrem do světlé pěny, po jednom přidávejte vejcem, přičemž každé 

nejdříve zapracujte, než přidáte další. Směs posypte moukou prosátou s kypřícím práškem a kakaem, 

a pokud je těsto hutné, přidejte po lžících mléko. Nakonec vmíchejte nasekanou čokoládu. Těsto 

přemístěte do připravené formy a pečte asi 45 minut. 

 

 
 

• Mražené maliny svařte v rendlíku s cukrem, stačí je povařit asi 3 minuty. Vzniklou směs přeceďte 

přes cedník. 

• Na limetový krém šlehejte smetanový sýr s mascarpone a cukrem, postupně do směsi přilévejte 

limetovou šťávu. 

  
• Vychladlý korpus třikrát prokrojte. Spodní část korpusu potřete částí malinového pyré a třetinou 

krému. Poklaďte čtvrtinou čerstvých malin. Přiklopte dalším dílem a prostřídejte opět malinové pyré, 

krém, čerstvé maliny (část si nechte na zdobení) a pláty korpusu, až vše spotřebujte. promazaný dort 

nechte v chladničce ztuhnout. 
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• Mezitím nalámejte čokoládu a dejte ji do ohnivzdorné misky. 

Smetanu zahřejte a horkou ji nalijte na čokoládu. Nechte chvilku 

stát, pak promíchejte a nechte vychladnout. Krém můžete dát 

do chladničky, před natíráním ho ale nechte chvilku stát při 

pokojové teplotě, aby se s ním dobře pracovalo. 
 

• Dort potřete na bocích i navrchu krémem. Na boky natřete jen 

tolik krému, aby prosvítaly jednotlivé vrstvy, tedy korpus i bílý 

krém i maliny. Čokoládu na dokončení škrabkou nastrouhejte na 

hoblinky a nechte je na talířku v chladničce. Před podáváním 

dort ozdobte hoblinkami čokolády, čerstvými malinami a plátky 

limety.  

  

  



33 
 

NAŠE TIPY: 

Během našeho pečení jsme zjistili několik tipů, které by se mohly čtenářům hodit. 

Musíme si uvědomit, že na upečení korpusu se v tomto receptu používá dortová 

forma 18 cm. Často se však peče s  dortovou formou o 24 cm. Jelikož jsme menší 

formu neměli,  museli jsme použít formu větší. Problémem však bylo, že jsme poté 

dort nedokázali rozkrojit na třikrát. Proto jsme museli přidělat těsto na korpus a 

upéct další, aby měl dort tři patra.  
Dalším tipem je sladkost krému. Jelikož je samotný korpus vcelku hutný, 

nezapomeňte krém nepřesladit, aby byl osvěžující a celý dort se tím odlehčil.  
Je dobré krém natírat na hladkou část korpusu (tedy ne na překrojenou část), protože se nám krém s korpusem 

nesmíchá a půjde to velmi hladce.  
Posledním doporučením je práce s čokoládovým krémem. Je důležité s krémem velmi šetřit a spotřebovat 

úplně vše. Krému totiž není hodně, zvlášť pokud  jste začátečníci a s potíráním dortu nemáte velké zkušenosti. 

 
 

Adéla Brustmannová, Magdaléna Zíková 

 

 
Kliknutím na následující obrázek se dostanete k videoreceptu!  

  

https://drive.google.com/file/d/1vMMY539XWGqhXhmlWb9TXQIKFx0WNJFW/view?usp=drive_web
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RECEPT NA ČOKOLÁDOVÉ 
MUFFINY 

Milovníci čokolády, tyhle muffiny rozhodně musíte vyzkoušet! S jejich vláčným a měkkým těstem a intenzivní 

čokoládovou chutí jsou ideální jako snídaně, sladká odpolední svačina, nebo si je můžete užít s šálkem kávy. 

V pouhých několika jednoduchých krocích můžete připravit 2 plechy výborných muffinů, které oslní vaši rodinu 

a přátele. A nejlepší zpráva? Muffiny se pečou rychle a můžete si je vychutnat hned po vytáhnutí z trouby. 

Věřte nám, s tímto snadným receptem se stanete profesionálem během chvíle! Tak pojďme péct! 

INGREDIENCE NA 12 MUFFINŮ 
• 2 vejce 

• 240 ml kyselého mléka (jde použít i 120 ml mléka 
smíchaného s 120 ml zakysané smetany) 

• 220 g hladké mouky 

• 60 g přírodního neslazeného kakaa  

• 260 g cukru krupice 

• 1 vanilkový cukr 

• 1 lžička buď prášku do pečiva, nebo jedlé sody 

• 1/2 lžičky soli 

• 2 tabulky hořké čokolády 

• 113 g másla 
 

INSTRUKCE 

1. Nejprve předehřejeme troubu na 220°C. Formu na muffiny vyskládáme 12 papírovými košíčky. Čokoládu 

pokrájíme na malé kousky. 

2. Ve velké odměrce nebo míse smícháme kyselé mléko a 2 vejce. 

3. V další velké míse smícháme suché ingredience- mouku, kakao, cukr, vanilkový cukr, prášek do pečiva a sůl. 

4. Do suchých ingrediencí přilijeme směs kyselého mléka a vajec, rozpuštěné máslo a nakonec i 3/4 čokoládových 

kousíčků. Pomocí stěrky nebo vařečky vše zamícháme. 

5. Pomocí 2 lžic naplníme papírové košíčky čokoládovým těstem. Na vršek rovnoměrně rozmístíme zbylou 1/4 

čokoládových kousků a lehce vtlačíme do těsta. 

6. Vložíme do trouby a pečeme 8 minut, poté troubu stáhneme na 175°C a pečeme dalších 12 minut. Že jsou 

muffiny hotové zkontrolujeme zapíchnutím špejle do středu muffinu. Pokud na ní není tekuté těsto, jsou 

hotové. (Radši na několika místech, protože rozpuštěná čokoláda může působit jako tekuté těsto). Vyndáme 

z trouby a necháme vychladnout.  

7. Dobrou chuť! :)  

 

Kateřina Makovcová  
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JEDNODUCHÝ RECEPT NA 
LOTUS CHEESECAKE 
 
SUROVINY NA FORMU O PRŮMĚRU 20 CM: 

• Korpus: 100 g másla + 200 g sušenek Lotus 

• Krém: 150 g Lotus pomazánky + 450 g  

• mascarpone/smetanový sýr + 250 ml vyšlehané 
smetany 

Poleva a zdobení:  

• 170 g rozpuštěné Lotus pomazánky + cca 5 
sušenek Lotus 

 
POSTUP PŘÍPRAVY: 

Nejdříve rozdrtíme 200 g sušenek a smícháme je se 100 g 

rozpuštěného másla, dáme je do připravené formy na dort a 

srovnáme do roviny. Tím nám vznikne korpus 

Dále si připravíme do misky 150 g Lotus pomazánky, 450 g 

mascarpone popřípadě smetanového sýra a smetanu, kterou 

předtím vyšleháme. Všechny suroviny smícháme v mixéru a dáme 

do formy. Krém hezky ze shora zarovnáme do roviny a necháme 

krém ztuhnout v ledničce.  

Nyní už jen rozpustíme ve vodní lázni 170 g Lotus pomazánky, 

nalijeme ji do formy a necháme opět ztuhnout (nedáváme do 

lednice, pokud je pomazánka ještě teplá) 

Posledními sušenkami dort ozdobíme podle vlastní představivosti 

a tvořivosti 

 
Dobrou chuť! 😊 

 

 
Lenka Formandlová 
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KUCHAŘKA PRO STUDENTY 

 
Vítejte v naší kuchařce pro studenty! Pokud jste student, moc dobře víte, jak je důležité umět si uvařit, 
abyste doma přežili i bez rodičů. Budoucí samostatné bydlení přináší mnoho výhod, ale i povinností, a 
vaření je jednou z nich. Proto jsme pro vás připravili tuto kuchařku plnou jednoduchých a chutných 
receptů, které si můžete snadno připravit i v malé kuchyni a s omezeným rozpočtem. Takže se nebojte 
chopit hrnce a připravte si s námi skvělé studentské menu!  
 

Těstoviny s rajčatovou omáčkou 

 
Jako hlavní chod jsme si pro vás připravili těstoviny s rajčatovou omáčkou. Tento recept je velice 
jednoduchý, pro 2 osoby a zabere vám pouze 30 minut! 
 
Suroviny 

• těstoviny - 200g 

• extra virgin olivový olej - 2 lžíce 

• máslo - 1 lžíce 

• česnek - 2 stroužky 

• rajčata - 300g 

• cherry rajčata - 10 ks/ 1 zralé rajče 

• bazalka - 2 snítky 

• parmazán - 2 lžíce 

 

Postup 
• 1. Cherry rajčátka překrojte na polovinu. Parmazán nastrouhejte najemno. 

• 2. Bazalku nasekejte také najemno. Česnek oloupejte a trochu rozmáčkněte plochou 
stranou nože (pustí tak více chuti). 

• 3. Do velkého hrnce dejte vařit studenou vodu. Při vaření těstovin dodržujte 2 zásady 
– velké množství vody a soli. 

• 4. Pokud budete vařit pastu v malém množstvím vody, těstoviny se rozvaří. Zároveň 
je potřeba vodu osolit tak, aby byla slaná jako mořská voda. 

• 5. Těstoviny vložte do vroucí vody a vařte na skus. Zda jsou těstoviny al dente, 
poznáte tak, že mají uprostřed světlou tečku. Takto uvařené těstoviny mají mnohem 
nižší glykemický index a jsou tak pro tělo mnohem lépe stravitelné. 

• 6. Zatímco se vaří těstoviny, rozpalte pánev na vyšší stupeň, vlijte na ni olej a za 
okamžik přidejte česnek. Dejte pozor, aby se česnek nespálil, jeho úkolem je pouze 
ovonět olej. 

• 7. Přidejte čerstvá rajčata a nechte asi 2 minutky restovat. Česnek vyndejte a 
vyhoďte, svou funkci již splnil. Přidejte omáčku/rajčata v konzervě, bazalku 
nasekanou najemno, osolte, opepřete a nechte ještě asi 5 minut probublávat, aby 
omáčka získala na síle. 

• 8. Sundejte z plotny. Nakonec přidejte máslo a zamíchejte, aby se vytvořila emulze. 
Vezměte kleště či pinzetu a přímo z hrnce i s trochou vody vhoďte těstoviny do pánve 
k omáčce. 

• 9. Promíchejte a podávejte. Na talíři ozdobte bazalkou a čerstvě strouhaným 
parmazánem. 
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Babiččiny palačinky 
 
Dezert však nesmí nikdy chybět! Můžete si pochutnat například na Babiččiných palačinkách, které vám 
zaberou necelou hodinu 
 
Suroviny 

• mléko - ½ litru 

• vejce - 3 kusy 

• hladká mouka - 250 gramů 

• sůl - 1-2 špetky 

 

Postup 
1. Nalijeme do nádoby mléko ½ litrů mléka 
2. Přidáme 250 gramů hladké mouky, následně jednu až dvě špetky soli 
3. Pokračujeme šleháním, ušleháme ručním šlehačem až do rozšlehání hrudek 
4. Necháme odležet alespoň půl hodiny v ledničce, pro nabrání objemu 
5. Před smažením přidáme vejce a šlehání opakujeme 
6. Nalijeme olivový olej na pánev a začneme smažit 
7. Smažíme, dokud naše palačinky nebudou připomínat palačinky od babičky 
8. Výsledný produkt si pak můžeme libovolně, dle vlastní chuti, dochutit 
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Toasty se šunkou a sýrem 
Suroviny: 

• toastový chléb 

• plátek šunky 

• plátek sýra 
 
Postup: 

• 1. Na plátky šunky položíme plátek sýra, přeložíme 
na poloviny a zahřejeme toastovač. 

• 2. Plátky toastového chleba potřeme máslem, na 
jeden položíme plátek šunky a sýru a přiklopíme 
druhým namazaným plátkem chleba. 

• 3. Dáme do toastovače a pečeme dozlatova. 

 

Instantní nudlová polévka 
 
Suroviny 

• instantní nudlová polévka 
 

 
Postup: 

• Nudle stačí zalít horkou vodou a nechat přiklopené 5-10 minut odpočívat. Poté slít a 
zamíchat s oblíbeným dresinkem a syrovou zeleninou, sušeným polévkovým kořením, 
dochutit miso pastou, sójovou omáčkou atp. 

 

Matěj Bomba, Marek Rybák 
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MÝCH TOP 4 AKTUÁLNĚ 
NEJOBLÍBENĚJŠÍCH SERIÁLŮ NA 

NETFLIXU 
Když se zrovna nemusím učit na různé písemky, nemusím být v práci nebo nejsem s rodinou 
a přáteli, často trávím nějaký svůj volný čas sledováním seriálů na Netflixu, připravila jsem si 
pro Vás mou top čtyřku oblíbených seriálů, kterých se v poslední době nemůžu "nabažit"  
 

YOU 
Seriál You sleduje příběh Joea Goldberga (Penn Badgley), 
knihkupce, jenž se zamiluje do své zákaznice Beck, studentky 
literatury (Elizabeth Lail) a začne jí být posedlý, neustále jí sleduje, 
jeho cílem je, aby se do něj Beck zamilovala. Nicméně Joeova 
posedlost se postupně stává nebezpečnou, když začne likvidovat 
každého, kdo se snaží stát se Beckiným přítelem nebo milencem. 
V průběhu seriálu zjišťujeme, že tato posedlost není rozhodně první 
ani poslední. Celý příběh je vyprávěn hlavním hrdinou, 
posloucháme jeho myšlenky a tím je pro nás těžší s ním 
nesympatizovat a neomlouvat jeho činy. Celé ladění je temné a 
napínavé. You jsem sledovala už od jeho počátku, nyní se k němu 
znovu vracím, ale stále mám pocit, že ho vidím poprvé. 
 
 
 
 
 
 
 
 

CUNK ON EARTH 
Cunk On Earth je unikátní dokumentární seriál, který je založen na fiktivní 
postavě Philomeny Cunk (Diane Morgan). Každá epizoda se zaměřuje na 
určité období lidské historie, od pravěku až po moderní dobu, a Cunk 
vystupuje jako reportér, který podává vtipné a často neuvěřitelné 
informace o daném tématu. Celý koncept je založen na vtipných 
komentářích Philomeny v dialogu s odborníky na dané téma. Seriál vtipně 
shrnuje nejdůležitější období lidské historie, avšak jsem měla pocit, že 
jsem se sledováním spíše odreagovala, než zjistila nové informace, na 
druhou stranu, seriál pouze rychle seznamuje s tím nejdůležitějším z 
lidských dějin, není tedy možné, aby zpracoval vše zajímavé. Seriál jsem 
dokoukala velmi rychle a to jsem nad sledováním nestrávila ani moc času, upřímně si 
nemyslím, že bude nová série, protože ty nejlevnější události již byly zpracovány, ale uvidíme, 
třeba budeme překvapeni. 
 

Pusťte si ukázku z první série:  
https://www.youtube.com/watch?v=Hm6AOHq9OL4 
Počet sérií: 1 série, 5 epizod (minutáž: 28-29 min.) 
Další série: ? 
Dabing: angličtina  
Titulky: angličtina, němčina, čeština, polština, ukrajinština  
Hodnocení: 4,5/5 

Pusťte si ukázku z první série:  
https://www.youtube.com/watch?v=lY55ig5js6I 
Počet sérií: 4 série, 40 epizod (minutáž: 41-60 min.) 
Další série: 2024 (poslední) 
Dabing: angličtina, němčina, čeština, polština  
Titulky: angličtina, němčina, čeština, polština, ukrajinština  
Hodnocení: 5/5 

 

https://www.youtube.com/watch?v=Hm6AOHq9OL4
https://www.youtube.com/watch?v=Hm6AOHq9OL4
https://www.youtube.com/watch?v=lY55ig5js6I
https://www.youtube.com/watch?v=lY55ig5js6I
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ON MY BLOCK  

On my block je teen drama, která sleduje skupinu čtyř teenagerů 
žijících v nebezpečné čtvrti Los Angeles. Seriál se zaměřuje na 
jejich přátelství a snahy přežít každodenní život v těžkém 
prostředí, ukazuje realistické problémy dospívání - první lásku, 
drogy, násilí, rodinné problémy. On My Block si zde získal své 
zasloužené místo, velmi mě zaujalo, jak vtipné dokáží být některé 
scény a postavy, hlavně Abuelita. V určitých ohledech mi postavy 
a seriál občas přijdou naivní, předvídatelné, možná to ovlivňuje i 
můj věk - v devatenácti letech řeším už jiné problémy než v 
patnácti letech, i přes to se mi seriál líbí, jeho sledování je 
příjemným odreagováním, i když občas nerozumím, proč se 
některé postavy chovají tak, jak se chovají. 
 

Pusťte si ukázku z první série:  
https://www.youtube.com/watch?v=us_AXwJKjjY 
Počet sérií: 4 série, 38 epizod (minutáž: 23-38 min.) 
Další série: ? 
Dabing: angličtina, němčina, polština  
Titulky: angličtina, němčina, čeština, polština, ukrajinština  
Hodnocení: ⅘ 

 

THE WALKING DEAD 
The Walking Dead aneb Živí mrtví je už klasikou mezi zombie seriály, 
dokonce bych řekla, že jedním z prvních post-apokalyptických 
zombie seriálů, jenž pomohly k uvedení např. The Last Of Us mezi 
diváky. The Walking Dead sleduje skupinu přeživších, kteří se snaží 
přežít v post-apokalyptickém světě, který ovládly zombie. Seriál se 
zaměřuje na přežití skupiny, ústřední postavou je Rick Grimes 
(Andrew Lincoln), policista, který se jednoho dne ocitne ve světě 
plném zombie, kde už nic není tak, jak bývalo, a jeho rodiny. 
Postupně se do seriálu přidávají (a bohužel i odcházejí) další hlavní 
postavy. The Walking Dead ukazuje krutost a bezútěšnost světa po 
apokalypse, ale také sílu, kterou mohou lidé najít v sobě, aby přežili. 
Sama jsem aktuálně na konci páté série, seriál mě baví, nemůžu na 
něj však koukat v jednom kuse, někdy mě zombie tématika omrzí, 
seriál je dlouhý, na začátku měl rychlý spád, který se však v 
následujících sériích brzdil. 

 
Pusťte si ukázku z první série:  
https://www.youtube.com/watch?v=cu2ApTImBKc 
Počet sérií: 11 sérií, 177 epizod (minutáž: 40-64 min.) 
Další série: X (spin-offs ano) 
Dabing: angličtina, polština  
Titulky: angličtina, polština, ukrajinština  
Hodnocení: 4,5/5 

 
Snažila jsem se v článku zařadit různorodé seriály, aby si každý mohl najít ten žánr, který je 
mu blízký. Každý z těchto seriálů má svůj jedinečný styl a příběh, který diváky přitahuje. Věřím, 
že si každý najde to své. 
 

Marie Hlaváčková  

https://www.youtube.com/watch?v=us_AXwJKjjY
https://www.youtube.com/watch?v=cu2ApTImBKc
https://www.youtube.com/watch?v=lY55ig5js6I
https://www.youtube.com/watch?v=lY55ig5js6I
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MATRIX 

 
 
Režie: Andrew Paul Wachowski, Laurence Wachowski 
Hrají: Keanu Reeves, Laurence Fishburne, Carrie-Anne Moss, Hugo Weaving 

Matrix je revoluční a ikonický sci-fi film z roku 1999. Film představil něco zcela nového a 
inovativního v oblasti vizuálních efektů, akčních scén a filozofických konceptů, které diváky 
fascinují dodnes. Keanu Reeves ztvárňuje hlavní roli Nea, mladého muže, který žije zdánlivě 
obyčejný život, ale začne pochybovat o skutečnosti svého světa. Když se setká s Morpheem, 
odhalí se mu pravda - že svět, ve kterém žije, je jen virtuální realita vytvořená stroji, známými 
jako Matrix, kterými jsou lidé ovládáni a manipulováni. Neo se stává součástí odboje proti 
Matrixu, a společně s dalšími bojovníky, jako je Trinity, se pokouší osvobodit lidskou rasu. 
Jedním z nejlepších aspektů filmu je jeho vizuální podoba. Režisérské duo Wachowských 
vytvořilo nádherně stylizovaný svět, který kombinuje futuristické prvky, akční scény plné kung-
fu bojů a revoluční vizuální efekty. Film se stal průkopníkem v používání “bullet time” efektu, 
který zpomaluje čas a umožňuje divákům vidět akční scény z neuvěřitelných úhlů. 
Dalším silným prvkem filmu je jeho filozofický a metaforický podtext. Matrix se zabývá otázkami 
reality, identity, svobody a osvobození od kontrolujících sil. Tento hlubší podtext dává filmu 
hloubku a poskytuje divákům příležitost přemýšlet o širších tématech. Herecké výkony jsou 
také na vysoké úrovni, s Keanu Reevesem v hlavní roli, který září jako Neo, charismatický 
hrdina, který se vyrovnává se svými osudy. 
Matrix je film, který si zaslouží uznání za svou neuvěřitelnou vizuální kreativitu, akční scény, 
filozofický podtext a skvělé herecké výkony. Je to film, který změnil pravidla hry ve světě sci-fi 
a dodnes je považován za jednu z nejvýraznějších a nejvlivnějších filmových děl moderní 
doby.  
 

 
Ondřej Novák 
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PŘELET NAD KUKAČČÍM HNÍZDEM 

Když jsem přemýšlel jak obohatit naše čtenáře, vzpomněl jsem si na jeden z asi 
nejikoničtějších počinů Miloše Formana a bezpochyb skvělý nápad jak strávit volný večer na 
který budete vzpomínat rozhodně několik dní.  
 
Film je adaptací stejnojmenného románu Kena Keseyho a patří nesporně k nejvýznamnějším 
filmům všech dob. Snímek získal 5 Oscarů v hlavních kategoriích, včetně ceny za nejlepší film, 
režii a herecký výkon hlavního protagonisty Jacka Nicholsona. 
 
Příběh se odehrává v psychiatrické léčebně na začátku 60. let a sleduje osud Randle 
McMurphyho (Jack Nicholson), který se dobrovolně nechá zavřít do této instituce, aby se 
vyhnul vězení. Zde se setká s řadou pacientů s různými psychickými poruchami, kteří jsou 
podrobeni autoritativnímu vedení sestry Ratchedové (Louise Fletcher), která se snaží udržovat 
přísný řád a disciplínu. McMurphy však brzy zjistí, že pacienti jsou pod její autoritou utlačováni 
a ztrácejí svou osobní svobodu, a proto se rozhodne situaci změnit. 
 
Film je plný silných hereckých výkonů. Jack Nicholson exceluje v roli McMurphyho, který se 
snaží oživit život v léčebně a pomoci pacientům najít cestu zpět k jejich lidskosti. Sestra 
Ratchedová, nekompromisní a chladnou autoritu, která se snaží udržet svou moc nad pacienty 
za každou cenu. Z dalších hereckých výkonů lze zmínit například Willa Sampsona jako 
indiána, který je také pacientem v léčebně, nebo Dannyho DeVita v roli nevyrovnaného 
pacienta Billyho Bibbita. 
 
Film je velmi silný v emocionálním vyznění. Ukazuje, jak mocnou silou může být lidská vůle a 
jak snadno může být zničena autoritou. Tématem filmu je boj za osobní svobodu a důstojnost, 
a to nejen pacientů v léčebně, ale vlastně i McMurphyho samotného, který je zavřený jakoby 
ve vězení. Forman velmi sugestivně ukazuje nejen utrpení pacientů, ale i jejich naději na lepší 
život, když jsou vedeni někým, kdo jim naslouchá a pomáhá jim. 
 
Celkově lze říci, že "Přelet nad kukaččím hnízdem" je jedním z nejvýznamnějších filmů v 
historii kinematografie a nabízí skvělou příležitost k zamyšlení se nad významnými tématy, 
která jsou stále aktuální dodnes. 

 
Vladimír Zavřel 
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PŮLNOC V PAŘÍŽI 

Půlnoc v Paříži je romantická komedie z roku 2011 režiséra Woodyho Allena. Film má 94 
minut a  byl vybrán, aby zahájil 64. Filmový festival v Cannes.Hlavní roli ztvárnil Owen 
Wilson, který hraje Gil Pendera, spisovatele, který se přestěhoval do Paříže s nadějí, že zde 
najde inspiraci pro svou novou knihu. Při procházkách po nočním městě  však potká  mnoho 
zajímavých lidí, i vlastních vzorů, a zažije až nadpřirozené zážitky. 
 
Film se odehrává ve nelogickém světě, kdy se Gil jednoho dne ocitne při procházce po půlnoci 
v Paříži v 20. letech minulého století. Zde se setkává s mnoha slavnými umělci, jako je Ernest 
Hemingway, F. Scott Fitzgerald a Pablo Picasso, a prožívá neskutečná dobrodružství. Gil se 
však vždy po prožité noci vrátí do současnosti a na snaží se najít cestu, jak se vyrovnat s tím, 
že nebyl narozen v té správné době. 
 
Jedním z kladů filmu jsou výkony herců. Owen Wilson exceluje v roli Gil Pendera a skvěle 
hraje roli mladého spisovatele, který potká své vzory z dětství a spřátelí se s nimi. Rachel 
McAdams, která hraje Gilovu snoubenku Inez, je také skvělá. 
 
Scénárista se ve filmu zaměřuje na myšlenku, že člověk by mohl být šťastnější v jiné době, 
než ve které žije. Gil se cítí podobně a věří, že život byl lepší v minulosti, ale zároveň si 
uvědomuje, že i v minulosti by byly problémy a nedostatky. Tato myšlenka se přenáší ve filmu 
prostřednictvím různých historických postav a situací, které Gil zažije. 
 
Celkově lze říci, že Půlnoc v Paříži je velmi povedený film, který dokáže diváka zaujmout svým 
kouzlem a romantickým příběhem. Woody Allen dokázal vytvořit zábavný a inteligentní film, 
který se dotýká důležitých témat a zároveň nabízí mnoho humoru a kouzla. Pokud máte rádi 
romantické filmy s historickými prvky a humor, Půlnoc v Paříži by měl být na vašem seznamu 
filmů ke zhlédnutí. 
 

Josef Machů 
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